

# العملة الخليجية الموحدة

## الارتباط بالدولار والبدائل

ليلى عبد العزيز صقر

د. أيمن صالح فاضل

### المستخلص

تهدف هذه الدراسة إلى بحث إمكانية إنشاء نظام نقدي متكامل بين دول مجلس التعاون الخليجي. حيث أن هذه البلدان تتقاسم العديد من المعالم المشتركة والحيوية في بيئتها السياسية والاجتماعية والاقتصادية والنقدية والجغرافية والدينية.

استعرضت الدراسة بعض ماكتب في هذا الموضوع.بالإضافة إلى استعراضها للتجارب الدولية في التكامل الإقتصادي والنقدي.وتطرقت أيضا إلى خلفية الظروف التي أسهمت في إنشاء مجلس التعاون الخليجي وأهم الملامح الإقتصادية والمالية والنقدية لدول مجلس التعاون الخليجي.تتشابه هذه الدول في نشأة وتطور نظمها النقدية حتى بعد أن نالت استقلالها الوطني وبغض النظر عن الحقيقة المتمثلة في وجود اختلافات فيما بينها.

غير انه من الضروري ذكر أن هذه الدول قد شهدت بعض أشكال التكامل النقدي خلال فترة الاستعمار الأجنبي وتوقفت هذه الأشكال التكاملية بعد نيلها استقلالها.

وتم استعراض التحديات التي تواجه التكامل الإقتصادي والنقدي الخليجي سوا كانت سياسيه أم قانونيه،وغيرها من التحديات المختلفة. وتم التطرق لمساهمة النظرية الاقتصادية في عملية اتخاذ القرار وعلى وجه الخصوص نظرية مناطق العملة المثلى.

وتم اعتماد برنامج اكسل لإجراء عملية تقدير أوزان العملات في نموذج سلة العملات المقترح.وقد أثبت النموذج القياسي المقترح إمكانية ربط العملة الخليجية الموحدة بسلة عملات بناء على معيار التجارة الخارجية أو الواردات بالتحديد،بناء على أهم الشركاء التجاريين الرئيسيين لدول الخليج .

وتوصلت الدراسة إلى جملة توصيات أهمها يكمن في كون تحقيق نظام نقدي متكامل هوهدف واقعي، وربط العملة الخليجية الموحدة بسلة عملات تتكون من الشركاء التجاريين الأهم بالنسبة لهذه الدول يعتبر أحد البدائل المتاحة.بالإضافة إلى كون العوامل السياسية لا تمثل أي حاجز كبير أمام التكامل.ولنجاح هذا المشروع سيتم تقدير أقيمته الحقيقية لعملة دول مجلس التعاون الخليجي فقط في اللحظة التي يتم فيها بالضبط اعتماد القرار.

## **Gulf Unified Currency**

### **Conjunction to Dollar and alternatives**

**LAILA ABDULAZIZ OTHMAN SAGER**

**Dr. ayman saleh fadil**

#### **Abstract**

This study aims to find the possibility of establishing an integrated monetary system between the countries of the Gulf Cooperation Council, Since these countries share many common features and vitality in their political, social, economic , monetary, geographical, and religious.

The study reviewed some of the studies on this subject in addition to the review of international experiences in economic and monetary integration, also to review background of the circumstances that contributed to the establishment of the Gulf Cooperation Council and the most important features of economic, financial and cash for the GCC. These countries are Similar in existence and development of monetary system even after their national independence regardless of the fact that there were differences among them.

However, it is necessary to mention that these countries have experienced some form of monetary integration during the period of colonialism, foreign and stopped these forms of complementarily after gaining independence.

The study also review the challenges facing economic integration and monetary of Gulf such as political or legal, and other various challenges. In addition this study discusses the contribution of economic theory in the process of making decisions of particular theory of optimum currency areas.

Excel program has been adopted to make the process of estimating the weights of currencies in the basket of currencies of the proposed model. The results proved to the standard form proposed the possibility of linking the Gulf currency unified basket of currencies based on the criteria of foreign trade or imports, in particular, based on the most important major trading partners for the Gulf States.

The study concluded several recommendations which most important lies in the fact that achieving the monetary system integrated to be realistic, and linking to Gulf currency united basket of currencies consisting of the trading partners of most importance to these countries is one of the alternatives available. In addition to the political factors are not represent any obstacle significantly against integration. For the success of this project , it will estimate the true value of the currency of the GCC countries only at the moment of adopting the resolution.